

ОБ АВТОРАХ / CONTRIBUTORS

АЛЕКСАНДРОВА Татьяна Львовна — доктор филологических наук, старший научный сотрудник Института мировой литературы Российской Академии наук им. А.М. Горького, доцент Православного Свято-Тихоновского гуманитарного университета. Область научных интересов: история позднеантичной и раннехристианской литературы, история Византии. Автор более 40 статей по позднеантичной литературе и византийской истории, переводов с древнегреческого и латинского языков, монографии «Византийская императрица Афинаида-Евдокия: жизнь и творчество в контексте правления императора Феодосия II» (2018).

Tatyana L. ALEKSANDROVA is Doctor of Philology, Senior Research Fellow at the Gorky Institute of World literature of the Russian Academy of Sciences, Associate Professor of St. Tikhon's Orthodox University of the Humanities. Research interests: history of late antique and early Christian literature, history of Byzantium; author of over forty articles on the literature of late antiquity and Byzantine history, translations from the ancient Greek and Latin languages, the monograph "Byzantine Empress Athenais-Eudocia: her Life and Work under the reign of Emperor Theodosius II" (2018).

БЕЗРОГОВ Виталий Григорьевич — член-корреспондент РАО, доктор педагогических наук, главный научный сотрудник ФГБНУ «Институт стратегии развития образования Российской академии образования»; автор научных работ по методологии истории педагогики, проблемам истории образования и педагогики в древних и средневековых цивилизациях, истории учебного книгоиздания для начального обучения; автор монографий «Учитель и его ученики в текстах Нового Завета» (2002 г.), «Сравнительная педагогика: неинституализированные формы обучения в образовательных традициях стран Африки, Азии, Европы» (2006 г.), «Традиции ученичества и институт школы в древних цивилизациях» (2008 г.), а также ряда пособий, антологий и хрестоматий.

Vitaly G. BEZROGOV is Corresponding Member of the Russian Academy of Education, Doctor of Pedagogical Sciences, Chief Researcher of the Institute for Strategy of Education Development of the Russian Academy of Education. He is the author of scientific works on the methodology of education history, the history of education and pedagogy in ancient and medieval civilizations, the history of educational book publishing for primary school; the mono-

graphs “Teacher and His Disciples in the New Testament Texts” (2002), “Comparative Pedagogy: Non-Institutionalized Forms of Education in the Educational Traditions in Africa, Asia, Europe” (2006), “Traditions of Discipleship and the Institution of School in Ancient Civilizations” (2008), as well as a number of manuals, anthologies and textbooks.

БОЛГОВ Николай Николаевич — доктор исторических наук, профессор, заведующий кафедрой всеобщей истории НИУ «Белгородский государственный национальный исследовательский университет». Автор более двухсот пятидесяти работ по истории Поздней Античности, в том числе восьми монографий, среди которых «Северное Причерноморье позднеантичного времени: проблемы истории и археологии» (2002), «Культурный континуитет в Северном Причерноморье (IV–VI вв.)» (2002), «Частная жизнь женщины в Ранней Византии» (2009), «Зосим. Новая история (перевод, комментарии)» (2010), «Марцеллин Комит. Хроника (перевод, комментарии)» (2010), «Художественная литература по истории древнего мира» (2018).

Nikolay N. BOLGOV is Doctor of Historical Sciences, Professor, Head of the Department of General History at the National Research University “Belgorod State National Research University”. He is the author of more than two hundred and fifty works on the history of late Antiquity, including eight monographs, among which are “The Northern Black Sea Region of Late Antiquity: Issues of History and Archeology” (2002), “Cultural Continuity in the Northern Black Sea Region (4th – 6th centuries)” (2002), “The Private Life of a Woman in Early Byzantium” (2009), “Zosimus. Historia Nova (Translation and Comments)” (2010), “Marcellinus Comes. The Chronicle (Translation and Comments)” (2010), “Fiction on the History of the Ancient World” (2018).

БОЛГОВА Анна Михайловна — кандидат педагогических наук, доцент кафедры всеобщей истории НИУ «Белгородский государственный национальный исследовательский университет». Автор более ста научных работ по истории педагогики и истории Поздней Античности, в том числе монографии «Ранневизантийские портреты: риторы, софисты, философы» (2018).

Anna M. BOLGOVA is Candidate of Pedagogical Sciences, Associate Professor of the Department of General History at the National Research University “Belgorod State National Research University”. She is the author of over one hundred scientific works on the history of pedagogy and late Antiquity, including the monograph “Early Byzantine Portraits: Rhetoricians, Sophists, Philosophers” (2018).

ВЕДЕШКИН Михаил Александрович — кандидат исторических наук, научный сотрудник Института всеобщей истории Российской академии наук, доцент Институт общественных наук РАНХиГС. Область научных интересов: социально-экономическая, политическая и религиозная история Поздней Античности, интеллектуальная история, история религии. Автор более чем двадцати статей по истории межрелигиозных взаимоотношений в IV–VI вв. и монографии «Языческая оппозиция христианизации Римской империи (IV–VI вв.)» (2018).

Michael A. VEDESHKIN is Candidate of Historical Sciences, Research Fellow at the Institute of World History of the Russian Academy of Sciences, Associate Professor of the Institute for Social Sciences RANEPА. The fields of his scientific interests are socio-economic, political and religious history of Late Antiquity, intellectual history, history of religion. He is the author of more than twenty articles on the history of interreligious relations in the 4th–6th centuries AD and the monograph “The Pagan Opposition to Christianization of the Roman Empire (4th–6th centuries)” (2018).

ВОЛКОВА Надежда Павловна — кандидат философских наук, научный сотрудник сектора античной и средневековой философии и науки. Институт философии Российской академии наук. Сфера научных интересов: Античная философия, платонизм и неоплатонизм. Платон, Аристотель, Плутарх, Плотин. Проблема зла и теодицеи, проблема индивидуации, проблема категорий. Автор статей по истории платонизма и перипатетической традиции, а также монографии «Плотин о материи и зле» (2017).

Nadezhda P. VOLKOVA is Candidate of Philosophy, Research Fellow at the Sector of Ancient and Medieval Philosophy and Science of the Institute of Philosophy of the Russian Academy of Sciences. Research interests: ancient philoso-

phy, Platonism, and Neo-Platonism. Plato, Aristotle, Plutarch, Plotinus; the problems of evil and theodicy, individuation, categories. She is the author of articles on the history of Platonism and peripatetic tradition, as well as the monograph “Plotinus on Matter and Evil” (2017).

ЗАЙЦЕВА Евгения Сергеевна — аспирант кафедры истории Древнего мира и Средних веков Уральского Федерального университета им. Б.Н. Ельцина. Область научных интересов: социально-экономическая, политическая и религиозная история Поздней Античности; просопография и генеалогия позднеримских сенаторских gentes. Автор четырех статей по истории социальных и религиозных взаимоотношений внутри сенаторского сословия кон. III – сер. VI вв.

Evgenia S. ZAITSEVA is a Postgraduate Student at the Department of Ancient History and Middle Ages, Ural Federal University named after the first President of Russia B.N. Yeltsin. Research interests: socio-economic, political and religious history of Late Antiquity; prosopography and genealogy of late Roman senatorial gentes. The author of four articles on the history of social and religious relations within the senatorial order from the end of the 3^d century to the middle of the 6th.

КАРГАЛЬЦЕВ Алексей Витальевич — кандидат исторических наук, старший преподаватель кафедры Истории религии и теологии, РГПУ им. А.И. Герцена. Автор серии работ по истории раннего христианства, ответственный редактор научного альманаха «Религия. Церковь. Общество».

Alexey V. KARGALTSEV is Candidate of Historical Sciences, Senior Lecturer at the Department of the History of Religion and Theology, Russian State Pedagogical University named after A.I. Herzen. He is the author of a series of works on the history of early Christianity, executive editor of the interdisciplinary scientific almanac “Religion. Church. Society”.

МИРОЛЮБОВ Иван Андреевич — кандидат исторических наук, научный сотрудник Московского государственного объединенного художественного историко-архитектурного и природно-ландшафтного музея-

заповедника. Область научных интересов: политическая история поздней Римской империи, идеология имперской власти в Древнем Риме, эпоха Константина Великого, нарративная традиция Поздней Античности. Автор серии работ, посвященных различным аспектам истории эпохи Константина Великого.

Ivan A. MIROLYUBOV is Candidate of Historical Sciences, Research Fellow at the Moscow State Integrated Museum-Reserve. Research interests: political history of the late Roman Empire, ideology of the imperial power in Ancient Rome, the age of Constantine the Great, narrative tradition of Late Antiquity. He is the author of more than ten articles, devoted to the different episodes of the age of Constantine the Great.

МОЖАЙСКИЙ Андрей Юрьевич — кандидат исторических наук, доцент кафедры Истории древнего мира и средних веков Института истории и политики Московского педагогического государственного университета. Автор научных работ по истории и археологии Беотии, в том числе статей по исторической топографии (Mozhajskey A. Reconsidering the movement of Pausanias' army before the Battle of Plataiai in 479 BC. // *Revue internationale d'Histoire Militaire Ancienne*. №5/2017. — P. 33-50; Mozhajskey A. The Archaic Wall of Greater Thebes: Chronological and Topographical Problems // *Graeco-Latina Brunensia* 19/2, 2014. — P. 71-79.) и учебного пособия по археологии (Добровольская М.В., Можайский А.Ю. Археология: учебное пособие. — М.: МПГУ, 2012).

Andrej Yu. MOZHAJSKY is Candidate of Historical Sciences, Associate Professor of the Department of Ancient and Medieval History at the Institute of History and Politics of Moscow State Pedagogical University. He is the author of scientific works on history and archaeology of Boiotia, including articles on historical topography (Mozhajskey A. Reconsidering the Movement of Pausanias' Army before the Battle of Plataiai in 479 BC. // *Revue internationale d'Histoire Militaire Ancienne*. №5/2017. — P. 33-50; Mozhajskey A. The Archaic Wall of Greater Thebes: Chronological and Topographical Problems // *Graeco-Latina Brunensia* 19/2, 2014. — P. 71-79), and the textbook on archaeology (Dobrovol'skaya M.V., Mozhajskij A.YU. Arheologiya: Uchebnoe posobie. — M.: MPGU, 2012.).

ПЕТРОВА Майя Станиславовна — доктор исторических наук, доцент по специальности «Всеобщая история», главный научный сотрудник Института всеобщей истории Российской академии наук. Область научных интересов — интеллектуальная история Античности и Средних веков (IV–IX вв.), история ментальности, идей и понятий, гендерная и социальная история, специальные исторические дисциплины (просопография), историография, источниковедение. Автор монографий «Просопография как специальная историческая дисциплина: Макробий Феодосий и Марциан Капелла» (2004), «Эйнхард. Жизнь Карла Великого» (2005), «Макробий Феодосий и представления о душе и о мироздании в Поздней Античности» (2007), «Макробий Феодосий. Сатурналии» (в соавторстве с В.Т. Звиревичем, 2013).

Maya S. PETROVA is Doctor of Historical Sciences, Assistant Professor in the General History, Chief Researcher of the Institute of World History of the Russian Academy of Science. The fields of her scientific interests are the intellectual history of Antiquity and Middle Ages (4th – 9th centuries), the history of mentality, ideas and concepts, gender and social history, special historical disciplines (prosopography), historiography, source studies. She is the author of the monographs “Prosopography as a special historical discipline: Macrobius Theodosius and Marcianus Capella” (2004), “Einhard. The Life of Charlemagne” (2005), “Macrobius Theodosius and the notions of the soul and the universe in Late Antiquity” (2007), “Macrobius Theodosius. Saturnalia” (co-authored with V.T. Zvirevich) (2013).

ПИЧУГИНА Виктория Константиновна — доктор педагогических наук, профессор РАО, ведущий научный сотрудник центра истории педагогики и образования «Институт стратегии развития образования Российской академии образования»; автор научных публикаций об античных образовательных практиках «заботы о себе» и практиках воспитания в античном театре; автор монографий «Антропологический дискурс в педагогике: исторические и теоретические аспекты» (2013 г.), «Антропологический дискурс «заботы о себе» в античной педагогике» (2014 г.), «Марк Туллий Цицерон и современное ему образование: краснеет ли бумага у гуманитария?» (2018 г.); один из составителей антологий «Марк Туллий Цицерон. Антология гуманной педагогики» (2017 г.) и «Антология педагогического наследия Древней Греции и Древнего Рима» (2019 г.).

Viktoria K. PICHUGINA is Doctor of Pedagogical Sciences, Professor of the Russian Academy of Education, Leading Researcher of the Center for Educational Comparative Studies at the Institute for Strategy of Education Development of the Russian Academy of Education. She is the author of scientific publications about the ancient educational practices “care of the self” and practices of upbringing by the ancient theater, as well as the monographs “Anthropological Discourse in Pedagogy: Historical and Theoretical Aspects” (2013), “Anthropological Discourse of “Caring of the Self” in Ancient Pedagogy” (2014), “Mark Tullius Cicero and his Contemporary Education: Does the Humanities Paper Blush?” (2018), and one of the compilers of the anthologies “Marcus Tullius Cicero. Anthology of Humane Pedagogy” (2017) and “Anthology of the Pedagogical Heritage of Ancient Greece and Ancient Rome” (2019).